
رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه 

ماجرای نامه استعفای رئیس دانشگاه تهران 
به خاطر تأسیس دانشگاه ملی!

کتاب »رنســـانس ایران؛ دانشـــگاه ملی ایران و شـــاه« 
یان تشـــکیل دانشـــگاه در ایران  ابعـــاد مختلفی از جر
و شـــکل گیری آموزش عالی به شکل وشـــمایل امروز را 
یح کرده اســـت. کتابی به قلم علی شیخ الاسلام،  تشـــر
موسس و رئیس دانشگاه ملی ایران که »فرهیختگان« 
از اوایـــل مردادمـــاه بخش هـــای مختلف آن را منتشـــر 
کنون بخش دیگری از آن را از نظر می گذرانید.  کرده که ا
یح فضـــای کشـــور در روزگار تاســـیس  او پـــس از تشـــر
دانشـــگاه ملی و نحوه پیگیری مقدمات شـــکل گیری 
آن، مرحله به مرحله نحوه پیشرفت روند این دانشگاه 

ک گذاشـــته است.  را با مخاطبان به اشـــترا

رســـیده ایم به اواسط مردادماه 1339. سخت کوشش 
می کنیـــم دانشـــگاه را برای ســـال تحصیلـــی به موقع و 
ن تاخیـــر افتتـــاح کنیم و همه کارها در شـــرف رو  بـــدو
بار  یر در به راه شـــدن اســـت که باز آوای شـــوم تلفن وز
در ســـاعت شـــش صبح به  نهج همیشـــه مرا به وزارت 
بـــار فـــرا خواند و با اینکه این بار اســـتثنائا شـــاید به  در
علت متکی که در دفعه قبل به علاء گفته بودم آهنگ 
اعـــلام خطـــر و خبـــر ضایعه نداشـــت ولی مـــن تردید 
نداشـــتم مثل همیشـــه این بـــار هم مطلبـــی بازدارنده 
و یـــأس آور گفتـــه خواهد شـــد و در پایان عـــلاء به ذکر 
مصیبـــت عـــدم لیاقت ملـــت ایـــران و بی وفایی دنیا 

یند: خواهد پرداخـــت. اصفهانی ها می گو
ی که مشتری خودش را نشناسد«.  »کور شود دکان دار
لکـــن فرامـــوش نفرمایید کـــه طاقـــت و توانایی تحمل 
شداید و ناروایی ها در هر بشری اندازه دارد و رفته رفته 
گون و  حمـــلات همه جانبـــه از اطـــراف و جوانـــب گونا
به طـــور مســـتمر نزدیـــک بود طاقت مرا طـــاق کند و به 
حقیقت »ما را ز ســـخت جانی خود این گمان نبود.« 
به دفتر علاء رفتم و نامه ای را به من داد که دکتر فرهاد 
رئیـــس دانشـــگاه تهران به طور رســـمی )نه خصوصی( 
بار نوشـــته بود مبنی بـــر اینکه به قرار اطلاع  یر در بـــه وز
بار روســـای بانک ها را خواســـته اند و به آنها  وزارت در
ســـفارش کرده اند برای تاســـیس دانشـــگاه ملی کمک 
کننـــد و بانـــک ملی ایران بنا بـــود 200 هزار تومان برای 
ی بـــه دانشـــگاه تهران  ی و دفتـــردار تعلیـــم حســـابدار
کمک کند که فعلا بنا اســـت وجه مذکور به دانشـــگاه 
ملی پرداخته شود و اصولا ما هنوز یک دانشگاه کامل 
یـــم و تاســـیس دانشـــگاه ملـــی به صلاح  و مجهـــز ندار

نیست.  مملکت 
ی  نامـــه مفصـــل بود و در پایان دکتر فرهاد پرده را از رو
گر در  یحا نوشـــته بـــود: »ا مقصـــد خـــود برداشـــته و صر

تهران دانشـــگاه ملی تاسیس شود اینجانب ناچارم از 
ســـمت خود اســـتعفا دهم، چون همکارانم با تشکیل 

چنین موسســـه ای موافق نیستند.« 
پـــس از قرائت نامه با خونســـردی کامـــل به علاء گفتم 
می دانید بانک ها به ما چیزی نداده اند و نخواهند داد 
و شاهد و ناظر بودید که رئیس و پیشکسوت همه آنها 
یم. ممکن  ابراهیم کاشـــانی گفت مـــا چیزی نمی پرداز
اســـت جنابعالـــی مطلب را بـــه دکتر فرهـــاد بفرمایید 
که آســـوده خاطر شـــوند و از هر بانک یا موسسه ای که 
یافـــت دارند. دکتر  میـــل دارنـــد و می تواننـــد کمک در
فرهـــاد و اســـلاف ایشـــان در دانشـــگاه تهـــران تـــا آنجا 
کـــه مـــن اطـــلاع دارم هیـــچ گاه توانایـــی و لیاقت آن را 
نداشـــته اند کـــه یـــک دینار جز از خزانـــه دولت از ممر 
دیگـــری درآمـــدی بـــرای دانشـــگاه تحصیـــل نمایند و 
حتـــی شـــنیدم بعضـــی خیرخواهان کـــه در زمان های 
گذشـــته می خواسته اند به دانشگاه تهران کمک کنند 
یـــا بـــه رســـم موقوفه چیـــزی تقدیم آن موسســـه نمایند، 
درمانده انـــد بـــه کی مراجعه کنند و به چه شـــخص یا 
اشـــخاص یـــا مقاماتی اعتماد کنند، چون موسســـه تا 
یای دولت اســـت و با مردم ارتباطی  فرق ســـر غرق در
نداشـــته و نـــدارد و مـــردم کـــه نمی خواهنـــد مالیـــات 
یم به اینکه آقای دکتر  ی ندار اضافـــی بپردازنـــد. ما کار
فرهاد از سرمایه داران درجه اول مملکت هستند چرا 
خودشـــان به دانشـــگاه کمـــک نمی کننـــد؟ و راجع به 
جلوگیـــری از تاســـیس دانشـــگاه ملی هـــم بفرمایید در 
حـــال حاضـــر امری اســـت انجام شـــده و بهتر اســـت 
ایشـــان و همکاران شـــان بـــه جـــای اســـتعفا، چند نفر 
گر  جـــوان تحصیل کـــرده را بـــه حـــال خـــود بگذارنـــد. ا
یم  توانستیم موسسه علمی با کمک مردم به راه بینداز
گر نتوانستیم هم گناهی مرتکب نشده ایم،  چه بهتر و ا
یم که به  چون قصد تاســـیس قمارخانه و میخانه ندار
ضـــرر مردم باشـــد. آقای دکتر فرهـــاد چند ماه قبل هم 
نظیـــر ایـــن آیات یـــأس را برای من خوانـــده و این نامه 
مطلب تازه ندارد که موجب نگرانی باشد. علاء گفت 
بالاخـــره دکتـــر فرهـــاد نامه ای نوشـــته و باید جواب آن 
کتبا داده شـــود. گفتم بســـیار خب، چون من و ایشان 
)خدای نخواسته( اهل علم هستیم زبان ایشان را من 
شـــاید بهتـــر می فهمم نامه را مرحمـــت کنید تا جوابی 
بـــا لحن ملایم تهیه کنم و برای امضا حضورتان تقدیم 
دارم و مطمئن باشـــید ایشـــان اســـتعفا نخواهند داد. 
علاء با این پیشـــنهاد موافقت کرد و نامه را به من داد 

برای تهیه جواب. 
ادامه دارد...

واکنش سخنگوی دانشگاه به شایعات افزایش چندبرابری شهریه علوم پزشکی:

شهریه دانشگاه آزاد کمتر از 2 برابر افزایش پیدا کرده است
  امکان اخذ وام و ادامه تحصیل در زیرنظام های دیگر وجود دارد

سخنگوی دانشگاه آزاد گفت: »در سنوات گذشته برخی زیر نظام های آموزش 
عالی، هزینه آموزش پزشکی را تا ۷ برابر افزایش دادند، درحالی که امسال این 
هزینه در دانشـــگاه آزاد کمتر از دو برابر افزایش پیدا کرده و برای بهره مندی از 
اســـتاندارد و کیفیت لازم و تأمین امکانات و زیرســـاخت های کمک آموزشی 

ی افزایش پیدا کند.«  لازم بود شهریه حوزه آموزش پزشکی قدر
ن امور مجلس و ارتباطات اجتماعی دانشگاه  محمدقربانی گلشن آباد معاو
یه رشـــته های علوم پزشـــکی بـــه خبرنگاران  آزاد درخصـــوص افزایـــش شـــهر
گفـــت: »براســـاس گـــزارش دســـتگاه های متولـــی از جمله ســـازمان برنامه و 
ینـــه آموزش علوم  بودجـــه و وزارت بهداشـــت، درمـــان و آموزش پزشـــکی هز
پزشـــکی بســـیار بـــالا اســـت که یکـــی از دلایل عمـــده آن هم این اســـت که 
حـــوزه پزشـــکی ارتباط مســـتقیم با ســـلامت مـــردم دارد، بنابراین باید واجد 

استانداردهای لازم باشد.« 
ی ادامـــه داد: »مـــردم از مـــا به عنـــوان دانشـــگاه آزاد انتظار دارنـــد در بالاترین  و
ســـطح اســـتاندارد آموزش پزشـــکی در خدمت آنها باشـــیم که الحمدلله این 
اتفاق هم افتاده و نشان بارز آن هم این است که عمده پذیرفته شدگان دوره 
یدنتی از دانشگاه آزادند.« قربانی با اشاره به اینکه دانشجویان  ی و رز دستیار
علـــوم پزشـــکی دانشـــگاه آزاد امســـال در المپیاد پزشـــکی 10 مـــدال رنگارنگ 
کســـب کردند، خاطرنشـــان کرد: »همه این دســـتاوردها نشان از این مهم دارد 
کید  ی با تأ که آموزش پزشکی در دانشگاه آزاد در بالاترین سطح قرار دارد.« و
بـــر اینکـــه هزینه آموزش پزشـــکی بســـیار بالا و قابل توجه اســـت، تصریح کرد: 
»حقیقت این اســـت که ما باید اســـتانداردهای لازم و کیفیت آموزش پزشکی 
را داشـــته باشـــیم و نمی توانیم از کیفیت بکاهیم و از ســـوی دیگر نمی توان از 
شهریه دانشجویان دیگر رشته ها ما به التفاوت این هزینه ها را پرداخت کرد.« 
قربانی افزود: »در ســـنوات گذشـــته برخی زیر نظام های آموزش پزشکی هزینه 
آمـــوزش پزشـــکی را تـــا ۷ برابـــر افزایش دادند در حالی که امســـال این هزینه در 
دانشـــگاه آزاد کمتر از دو برابر افزایش پیدا کرده و برای بهره مندی از کیفیت 
لازم و امکانات و زیرساخت های کمک آموزشی لازم بود شهریه حوزه آموزش 

ی افزایش پیدا کند.«  پزشکی قدر

   امکان اخذ وام برای درصد بالایی از شهریه وجود دارد
سخنگوی دانشگاه آزاد اضافه کرد: »از طرف دیگر تعهد خدمات سالیانه که 
مطابق با ســـنوات تحصیلی دانشـــجویان بعد از دوره فارغ التحصیلی اعمال 
می شود، در دانشگاه آزاد رایگان است، در حالی که طبق جداول مرتبط تعهد 
سالیانه عدد بسیار بالایی دارد. ضمن اینکه امکان اخذ وام برای درصد بالایی 
از شـــهریه وجود دارد و ممکن اســـت برخی دانشجویان علاقه مند باشند تا در 
رشـــته محل دیگر یا زیرنظام آموزشـــی دیگری ادامه تحصیل بدهند که آن هم 
بعد از اخذ کارنامه دانشجویی و طبق آیین نامه ها و ضوابط سازمان سنجش، 

دانشگاه آزاد به عنوان دانشگاه مبدأ موافقت خواهد کرد.« 
قربانی با تبریک به دانشجویان جدیدالورود برای قبولی در بزرگ ترین دانشگاه 
ی جهان بیان کرد: »افزایش شهریه رشته های علوم پزشکی تنها مربوط  حضور
به دانشگاه آزاد نیست و نامه معاون آموزشی وقت وزارت بهداشت)باقری فرد( 
نیز گواه این موضوع است که این نامه به هزینه های بالای حوزه آموزش پزشکی 
ی تصریح کرد: »دانشـــگاه آزاد از امکانات دولتی  اشـــارات جدی تری دارد.« و

بی بهره است، بنابراین تقاضای من از شما خبرنگاران که بلندگوی مردمید این 
است که از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بخواهید به دانشگاه آزاد 
کمک کند. دانشـــگاه آزاد بخش قابل توجهی از حوزه ســـلامت و درمان کشـــور 
را به دوش می کشـــد اما از کمترین حمایت دولتی بهره مند اســـت که طبیعتا 

باعث افزایش قیمت خواهد شد.« 
سخنگوی دانشگاه آزاد در پاسخ به این سوال که چرا میزان شهریه در دفترچه 
راهنمای انتخاب رشته اعلام نشده بود، عنوان کرد: »نه در دفترچه سنجش 
دانشـــگاه های دولتی و نه در دفترچه دانشـــگاه آزاد، شهریه ها را نمی نویسند؛ 
نه تنها امسال بلکه هیچ سالی شهریه ها نوشته نشده است و استدلال سازمان 
ی افزایش  سنجش هم این است که آنها مرکز سنجش و نه اعلام شهریه اند.« و
ســـه برابری شهریه رشـــته های علوم پزشکی را تکذیب کرد و گفت: »شهریه ها 
حدود 2 برابر و حتی کمتر از 2 برابر افزایش پیدا کرده است. درواقع بخشی از 
این افزایش مربوط به تورم سالیانه و بخشی نیز مربوط به تامین زیرساخت ها 

و استانداردهای آموزش پزشکی است.« 
قربانی خاطرنشـــان کرد: »تا امروز بیش از ۷0 درصد از پذیرفته شـــدگان شـــهریه 
خـــود را پرداخـــت و ثبت نـــام خود را قطعی کرده اند. ضمن اینکه 1۵ درصد نیز 
ی مـــدارک خـــود را انجام داده اند و معترضـــان تنها حدود ۶ درصدند  بارگـــذار
که این افراد هم این امکان را دارند تا بعد از انتشار کارنامه دانشجویی توسط 
ی افزود:  ســـازمان سنجش، به هر رشـــته محل طبق مقررات جا به جا شوند.« و
»بیش از 3۵ درصد از درآمدهای دانشـــگاه آزاد غیرشـــهریه ای اســـت که این 
عدد هر لحظه و هر ماه به علت فعالیت های بخش های مختلف دانشگاه 
ی و شـــرکت های دانش بنیـــان رو به افزایش اســـت و  ی، فنـــاور از جملـــه نـــوآور
یم به زودی به نقطه ای برسیم که بیش از نیمی از درآمدهای دانشگاه  امیدوار

آزاد از محل درآمدهای غیرشهریه ای باشد.« 
قربانی در پایان با اشاره به اینکه تربیت بیش از ۴0 درصد پرستاران و 10 درصد 
پزشـــکان کشور برعهده دانشـــگاه آزاد است، تصریح کرد: »شهریه ای که برای 
دانشـــجویان علوم پزشـــکی درنظر گرفته شده است هزینه تمام شده نیست، 
بلکه نصف هزینه تمام شده است و مابقی از محل درآمدهای غیرشهریه ای 

تأمین می شود.«

   شیوه پرداخت شهریه پزشکی تغییر کرد
علیرضا خوشدل، رئیس دانشگاه علوم پزشکی آزاد تهران نیز در گفت وگو با 
ایسکانیوز درباره افزایش شهریه دانشجویان علوم پزشکی دانشگاه آزاد گفته 
که افزایش شـــهریه رشـــته های دکتری حرفه ای شـــامل پزشکی، دندانپزشکی، 
ی و مامایی براســـاس مصوبه هیئت  ی و شـــهریه رشـــته های پرستار داروســـاز
ی درباره افزایش شهریه  امنای سازمان مرکزی دانشگاه تنظیم شده است.« و
دانشـــجویان علـــوم پزشـــکی بیـــان کرد: »تغییـــر مدل پرداخـــت، عامل اصلی 
احســـاس افزایش شـــهریه اســـت. به این معنا که در گذشـــته پرداخت شهریه 
به صورتی ترمی بود. این مبلغ نیز به شـــکل مجزا شـــهریه ثابت و شـــهریه متغیر 
محاسبه می شد. در حال حاضر محاسبه شهریه به صورت قطعه قطعه است.« 
خوشـــدل اضافه کرد: »معاونت علوم پزشـــکی ســـازمان مرکزی دانشـــگاه آزاد 
طرحی را ارائه کرد که براساس آن و با توجه به نوع آموزش دانشجویان، شهریه 

به صورت بلوکی یا قطعه قطعه پرداخت شود.« 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی آزاد تهران بیان کرد: »بنابراین شهریه قسمت های 
مختلف تحصیلی محاســـبه شـــد. سنواتی که به تمامی رشته های تحصیلی 
تعلق می گیرد، به این دانشـــجویان نیز تعلق خواهد گرفت. یعنی ورودی های 
جدید در ابتدای تحصیل خود و دانشجویانی که وارد حوزه بالینی می شوند، 
ی اضافه کرد: »مبلغی که دانشـــجویان  بـــه گونـــه بلوکی پرداخـــت می کنند.« و
پرداخـــت می کننـــد، در واقـــع یک قطعـــه یا بلوک از هزینه هـــای تحصیل خود 
ی را با دانشجویان  است و شهریه یک ترم نیست. علاوه بر آن، ما نهایت همکار
که قابل پیش بینی اســـت در شـــرایط اقتصادی کنونی،  انجـــام می دهیم؛ چرا
ینـــه یک بلوک برای آنها دشـــوار باشـــد. بنابراین تلاش می کنیم با  پرداخـــت هز
یک سوم هزینه یک سال تحصیلی، ثبت نام اولیه را انجام دهیم تا افراد برای 

فراهم کردن پول شهریه دچار مشکل نشوند.«
خوشدل تصریح کرد: »همچنین سازمان مرکزی دانشگاه آزاد تسهیلات متنوع 
گونی برای دانشجویان علوم پزشکی در نظر گرفته است. علاوه برآن، برای  و گونا
حمایت از دانشجویان در حال طراحی بورسیه های طولانی مدت به آنهاییم؛ 
یعنی دانشجویان در زمان تحصیل بتوانند از تسهیلات استفاده کنند و بعد از 
فارغ التحصیلی مبلغ تسهیلات را بازگردانند. همچنین طرح بیمه دانشجویی 
نیز در حال تکمیل شـــدن اســـت.« رئیس دانشـــگاه علوم پزشـــکی آزاد تهران 
ادامـــه داد: »شـــاید تمام افراد به ســـادگی نتوانند این مبالـــغ را پرداخت کنند، 
ولی ما نیز متعهدیم کیفیت آموزش را حفظ کنیم، همچنین فضای آموزش و 
آزمایشـــگاه های مناســـب را فراهم کنیم. طبیعتا هزینه هایی برای این کار نیاز 

است، که باید از محل شهریه جبران شود.« 
وی اضافه کرد: »برخی افراد می گویند شهریه دانشجویان علوم پزشکی دانشگاه 
آزاد اسلامی 3 برابر شده است. این صحیح نیست. این افراد شهریه را برای یک 
ترم محاسبه می کنند و فکر می کنند که 3 برابر شده است. شهریه دانشجویان به 
صورت بسته های محاسبه شده است. زمانی که دانشجو به صورت الکترونیک 
و از طریق آموزشـــیار قصد پرداخت دارد، دچار ســـوءتفاهم می شـــود که این 
مبلغ برای یک ترم است.« خوشدل افزود: »افزایش سنوات شهریه دانشجویان 
دانشگاه آزاد برای تمامی رشته های و مقاطع تحصیلی است و فقط مختص 

دانشجویان علوم پزشکی دانشگاه آزاد نیست.« 
یافـــت وام های مختلف  ایـــن مســـئول عنـــوان کرد: »ثبت درخواســـت برای در
یه  دانشـــجویی در ســـامانه آموزشیار موجود است. البته دانشجویان تمام شهر
یافـــت کنند ولی مبلغ قابل توجهی از شـــهریه را می توانند  را نمی تواننـــد وام در

به صورت تقسیط پرداخت کنند.« 
ی افزود: »وزارت بهداشت هزینه تمام شده آموزش پزشکی عمومی و دکتری  و
حرفه ای را اعلام کرده است. درصد قابل توجهی از این هزینه های اعلام شده، 
از شهریه دانشگاه آزاد بیشتر است. به عبارت دیگر بلوک های آموزشی دانشگاه 
آزاد به مراتب از عدد اعلامی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کمتر 
است.« خوشدل در پاسخ به سوال برخی افراد مبنی بر اینکه چرا پردیس های 
خودگران دانشـــگاه های دولتی شـــهریه کمتری نســـبت به دانشگاه آزاد دارند، 
یافت  گفـــت: »پردیس های خو دگران هنگام ثبت نام وثیقه از دانشـــجویان در
می کنند. همچنین این پردیس ها از زیرساخت های دولتی استفاده می کنند. 
علاوه بر آن، حقوق کارکنان را دولت پرداخت می کنند. یعنی در عمل خودگران 

واقعی نیستند.« 

بخش چهل وهفتم

استفاده از فناوری می تواند بیش از  80 درصد روند تحصیلی دانشجویان را پیش بینی کند

کبند نگه ندارید! داده های آموزشی را  آ
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واکنش سخنگوی دانشگاه به شایعات 
افزایش چندبرابری  شهریه علوم پزشکی:

شهریه دانشگاه آزاد 
کمتر از 2 برابر افزایش 

پیدا کرده است
رئیس دانشگاه آزاد واحد تهران در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

تجمیع تهران جنوب 
در اراضی سلیمانیه 

  کلاس های ساختمان»شکوه« از شنبه در »مهینیه« برگزار می شود


